



COMUNICADO

Gobierno de Gibraltar

Declaración del Ministro Principal, Fabián Picardo, sobre la llegada del Gobernador Teniente General Sir Benjamin Bathurst [EXTRACTOS]

Gibraltar, 4 de junio de 2024

Su Excelencia,

En nombre del pueblo de Gibraltar, en nombre del Gobierno de Gibraltar y como Líder de esta Cámara, tengo el privilegio de ser el primer representante de las instituciones de Gobierno en darle formalmente la bienvenida a su nuevo hogar en Gibraltar.

Lamento que Lady Bathurst no haya podido viajar y espero que pronto pueda venir al Peñón.

Es, no obstante, un gran privilegio que se me haya encomendado la tarea de darle la bienvenida oficial al nuevo cargo que ahora ocupa como representante constitucional de Su Majestad el Rey.

Ya he dado la bienvenida a Gibraltar a cuatro Gobernadores.

Si todo va según lo previsto, usted será el último al que tendré el privilegio de dar la bienvenida en nombre de nuestro pueblo.

Y usted es el primero que llega a este Parlamento representando a un Rey.

También es usted el primer representante de un Rey recibido en Gibraltar por un Ministro Principal de Gibraltar elegido democráticamente.

Es una primicia para ambos y para el Peñón.

El hecho es que el anterior Rey varón del Reino Unido reinó antes del nacimiento de la democracia representativa y parlamentaria en Gibraltar, con Ministros elegidos por sufragio universal directo.

Tan largo y extenso fue el reinado de Su Majestad la Reina, nuestra difunta y muy querida Reina Isabel II, que todo nuestro desarrollo constitucional moderno se produjo durante su permanencia en el Trono.

En virtud de nuestro actual ordenamiento constitucional, Su Excelencia goza del honor singular que le confiere representar al monarca, nuestro Soberano.

No me cabe duda de que, en poco tiempo, se adaptará usted a este nuevo papel.



COMUNICADO

El excelente personal del Convento [sede del Gobernador] y de Convent Place [sede del Gobierno] le será de gran ayuda.

Entre otras cosas porque Su Majestad, el Rey Carlos III, Rey de Gibraltar, goza de la lealtad, por supuesto, de todos sus súbditos británicos en Gibraltar.

Y también goza, en particular, del amor, el apoyo y el afecto de todos nosotros, como encarnación de la Soberanía Británica en nuestro preciado y querido territorio.

De eso que no les quepa ninguna duda ni a Su Majestad ni a usted, como su representante en Gibraltar.

De hecho, se puede demostrar que los más acérrimos defensores de la soberanía exclusivamente británica de Gibraltar somos los gibraltareños británicos.

Mucho más que cualquier otra clase de súbditos británicos.

Tal vez sea comprensible, ya que este es nuestro territorio.

Pero, Excelencia, también porque entendemos más íntimamente que nadie la “realpolitik” de lo que sería la alternativa.

Eso se traduce en que usted es realmente bienvenido aquí como representación permanente de nuestro persistente éxito a la hora de garantizar que Gibraltar siga siendo exclusivamente británico.

Eso no quiere decir que la naturaleza de la forma en que se ejerce nuestro vínculo umbilical con Gran Bretaña no haya evolucionado a lo largo de los años y que el papel que usted desempeña no haya madurado ligeramente a lo largo del tiempo.

Claro que lo ha hecho.

Y seguirá desarrollándose y madurando.

De hecho, una de las cosas que une a los partidos de esta Cámara es la opinión de que hay trabajo por hacer para continuar la modernización de nuestra Constitución.

Y esto no debe verse como una crítica al texto actual ni a ninguno de los actores a los que ha dado lugar, sino como una saludable comprobación de la realidad de que nuestras funciones nos exigen siempre que nos aseguremos de mantener actualizada nuestra Carta Magna.

De hecho, las propias referencias a los asuntos de la UE en la Constitución de 2006, en virtud de la cual usted ha sido nombrado hoy, demuestran que es necesario estudiar cómo tratamos los asuntos, ahora que hemos abandonado la UE.



COMUNICADO

Y no es ningún secreto, Excelencia, que hasta ahora no hemos sido capaces de volver a traer a nuestro pueblo y a este lugar para su consideración un Tratado entre el Reino Unido y la UE sobre nuestra futura relación con Europa tras el Brexit.

(De hecho, supongo que es uno de los pocos aspectos de este proceso que no es confidencial).

Pero, en el proceso de búsqueda de nuestra reelección fuimos muy claros en el sentido de que garantizábamos que solo volveríamos a firmar un Tratado con garantías.

Finalmente, tras haber sido acusados de no haber negociado a tiempo un Tratado y, supuestamente, no haber conseguido nada en los años transcurridos desde el referéndum, hemos oído recientemente desde los mismos sectores críticos que “es importante no comprometer la seguridad por la velocidad”.

Hemos sido claros y coherentes al adoptar esa postura desde que iniciamos la negociación, a pesar de que otros nos instaban a darnos prisa.

Siempre hemos advertido que se puede llegar a un acuerdo con prisa para luego tener que arrepentirse con calma.

Por eso, hemos preferido tomarnos el tiempo que sea necesario para conseguir el acuerdo correcto, aunque eso signifique tardar más de lo que a todos nos gustaría.

Un acuerdo con garantías en todos los aspectos fundamentales, entre ellos la soberanía, la jurisdicción y el control, y que aporte beneficios sociales y económicos duraderos a nuestra gente y a la gente de la región circundante.

Porque un acuerdo rápido, sin garantías o no beneficioso no le interesa a nadie.

Como tampoco interesaría un acuerdo que no pudiera aplicarse por no contar con el apoyo popular.

El problema, sin embargo, es lograr un acuerdo con garantías para nosotros y también para nuestros socios negociadores.

Un acuerdo beneficioso para todos los agentes económicos relevantes.

Un acuerdo que goce de apoyo popular aquí, pero que no sea tan impopular en otros lugares como para que nazca muerto por ese motivo.

Ese es el difícil, pero espero que no imposible, equilibrio que intentamos alcanzar.

Obviamente, los períodos electorales generan una atmósfera diferente en las negociaciones.

Y estamos atravesando un período así en la UE y en el Reino Unido.

Irónicamente, no podremos votar en estas elecciones de la UE como lo habríamos hecho en el pasado.



COMUNICADO

Pero muchos de nosotros podemos votar en las elecciones británicas, por primera vez, si hemos residido previamente en el Reino Unido.

En este doble periodo electoral, aunque las conversaciones técnicas continúan plenamente, no creo que sea probable llegar a un acuerdo antes de la toma de posesión de un nuevo Gobierno en Londres.

Sea cual sea el partido político que gobierne, tenemos claro que, tanto con una administración conservadora continuista como con una administración laborista entrante, los fundamentos principales de esta negociación no cambiarán.

Los laboristas se lo han dejado claro desde hace tiempo a nuestras contrapartes negociadoras pertinentes.

De hecho, podríamos estar a las puertas de otra primicia histórica: que Londres, Madrid y Gibraltar tengan gobiernos socialistas.

Por supuesto, eso debe ayudarnos a llegar a una conclusión positiva que ponga a las personas por encima de las reclamaciones medievales.

Pero sea cual sea el resultado de las elecciones en Londres, hemos trabajado bien en nuestro APPG [Grupo Parlamentario Multipartidista] y en los escaños de la Cámara de los Comunes para asegurarnos de que los que están al otro lado de la mesa son conscientes de que estamos todos en la misma línea con respecto a lo que es aceptable y lo que no.

Y aunque estos días tenga que emplear un tono más diplomático, sé que el fondo de las opiniones que expreso durante estas negociaciones no difiere de las opiniones del muchacho cuyo primer acto político fue manifestarse contra el Acuerdo sobre el Aeropuerto de 1987.

O las del joven que fue elegido por primera vez diputado hace más de veinte años bajo el liderazgo de Sir Joe Bossano, quien, por cierto, está enfermo de Covid y no puede asistir hoy, pero sigue siendo, para disgusto de muchos, el político de 84 (casi 85) años con más espíritu del mundo!

De hecho, los puntos que el Viceministro Principal y yo representamos en las negociaciones actuales coinciden totalmente con las opiniones de la gran mayoría del Pueblo de Gibraltar y de los Miembros del Consejo de Ministros a los que represento.

De eso, Excelencia, no debería caber duda alguna.

En realidad, lo más importante en ésta y en todas las negociaciones, en la política y en la vida en general, es la honestidad y la coherencia.

Y por eso estamos negociando, mano a mano con el Gobierno del Reino Unido, para lograr el Mandato que acordamos en 2021.



COMUNICADO

Está diseñado, de buena fe, para permitirnos hacer efectivo el Acuerdo Marco de Nochevieja, que acordamos el 31 de diciembre de 2020.

Y hemos sido coherentes en los puntos de vista que hemos presentado al respecto, hablando de las posibilidades de llegar acuerdos para que haya fluidez con la UE respecto al espacio Schengen y al mercado único de mercancías desde entonces.

De hecho, usted sabrá que éramos de esa opinión y que iniciamos esa consulta hace exactamente diez años, en mayo de 2014, incluso antes de que el referéndum del Brexit se pusiera sobre la mesa.

Anuncié ese planteamiento durante la visita a Gibraltar del entonces Ministro británico liberal Danny Alexander.

...

No nos sentimos incómodos con el acuerdo constitucional al respecto, que hace de las Relaciones Exteriores una responsabilidad de Su Excelencia en Gibraltar, actuando, en la medida de lo posible, en consulta conmigo como Ministro Principal.

Las razones claras para ello tienen que ver con la responsabilidad del Reino Unido en el derecho internacional como signatario de nuestras obligaciones jurídicas internacionales.

Y esa es, por supuesto, la razón misma por la que el Tratado que estamos negociando sería entre el Reino Unido y la UE y no puede ser entre Gibraltar y la UE.

Pero lo cierto es que el Ministro Principal de Gibraltar dedica la mayor parte de su tiempo a trabajar exclusivamente en temas de relaciones exteriores.

En la actualidad, ese trabajo se realiza muy directamente con Londres y, muy estrechamente, con la sede en King Charles Street del Ministerio de Asuntos Exteriores, de la Commonwealth y de Desarrollo [Foreign, Commonwealth & Development Office, FCDO].

No podríamos tener una relación más estrecha y transparente con los colegas de la FCDO del "Equipo Gibraltar".

...

Tenga en cuenta también que este emplazamiento británico es muy diferente a otros emplazamientos británicos, pero no por ello es menos británico.

Como dije a la llegada de su predecesor, descubrirá que no somos ingleses y que esto no es Inglaterra.

No somos escoceses, ni norirlandeses, ni galeses.

Porque esto no es Escocia, ni Irlanda del Norte ni Gales.



COMUNICADO

Somos los gibraltareños.

La gente del Peñón.

Y esto es Gibraltar.

El hogar de nuestro pueblo.

Y no somos mejores que cualquier otro súbdito británico por ser gibraltareños, pero desde luego tampoco somos peores ni se nos debe hacer de menos.

Simplemente somos diferentes.

Igual de británicos.

Pero tan diferentes como cada uno de los británicos de la gran familia británica de naciones, pero no por ello menos británicos.

Estamos unidos por la historia, las costumbres y la Constitución a una forma de ser británica.

Pero a nuestra manera única, gibraltareña y británica.

Porque somos británicos a nuestra manera, a nuestro estilo, con nuestras propias leyes británicas y —de hecho— nuestro propio Gobierno británico del que usted viene a formar parte en orgullosa representación de Su Majestad el Rey.

Y nuestra principal ley, nuestra Constitución, consagra nuestro compromiso con los derechos humanos fundamentales contenidos en ella y con el estado de Derecho como parte clave de cómo vemos nuestra naturaleza británica.

Esto habrá quedado más que claro en la realidad del desarrollo de la Comisión de Investigación en curso, a pesar de los muchos detractores que —financiados por los mismos contribuyentes cuya reputación estaban destrozando— sugirieron inicialmente lo contrario.

De hecho, nuestro referente es ese factor clave.

El estado de Derecho.

Porque no me cansaré de repetir que las naciones que no están comprometidas, gobernadas y vinculadas por el estado de Derecho no proporcionan a sus ciudadanos ni la seguridad ni la certidumbre jurídica comunitaria y personal que nosotros, colectivamente, ofrecemos en Gibraltar.

Es la condición “sine qua non” de nuestro sistema.

Y, de hecho, la base fundamental de nuestro compromiso político con la igualdad, sobre todo la igualdad de todos los gibraltareños y residentes en Gibraltar.



COMUNICADO

Todos somos diferentes.

Todos somos iguales.

Ojalá esto no estuviera a debate a estas alturas y en esta Cámara.

Pero lo está, para algunos.

Estoy muy orgulloso de que el Gobierno progresista que dirijo haya promulgado leyes sobre igualdad en el tiempo que llevamos en el poder.

Leyes sobre uniones civiles para todas las orientaciones sexuales, incluso antes que en el Reino Unido.

Leyes sobre matrimonio igualitario.

Y leyes sobre los derechos reproductivos de las mujeres y políticas progresistas sobre la fecundación in vitro.

Y todo ello, Excelencia, a pesar de la oposición de nuestros adversarios políticos.

De hecho, lo que más me enorgullece es que hayamos introducido estos cambios a pesar de la oposición y que, al hacerlo, hayamos demostrado nuestro temple progresista y la mentalidad regresiva de otros.

En esas cuestiones de igualdad, aunque estamos unidos en este lado de la Cámara, tenemos una Cámara dividida por la mitad.

Sin embargo, estamos unidos en la cuestión clave del derecho a la autodeterminación de nuestro pueblo y en la necesidad de buscar la autosuficiencia como garantía de nuestros derechos políticos.

El Viceministro Principal, Joseph García, estará en Nueva York, en las Naciones Unidas, para proseguir con esta agenda, de la que NUNCA nos apartaremos, en el Comité Especial de Descolonización el lunes.

Espero celebrar nuevas reuniones a este respecto en las próximas semanas.

...

Por mi parte, espero con impaciencia que establezcamos esta nueva amistad y trabajemos en de colaboración en pro del interés público de Gibraltar.

Como se dice en el ámbito político local, “estrenaré” a mi cuarto Gobernador.

Prometo ser amable.



COMUNICADO

Entre otras cosas, porque en los próximos cuatro años tendrá la misión de estrenar a un nuevo Ministro Principal.

Por favor, prometa que será usted también amable entonces, sea quien sea.

Habiendo contado con el apoyo de Sir Adrian y Susie Johns en su momento en 2011, puedo decirle que tomar las riendas de esta magnífica pero exigente nación nuestra no es tarea fácil.

A mi sucesor le resultará más fácil gracias a sus consejos y a la amabilidad que le caracteriza.

En todos los sentidos, usted y yo en los próximos meses —y los futuros Gobernadores y Ministros Principales en las décadas venideras— siempre conseguiremos más para Gibraltar trabajando juntos de lo que jamás podríamos conseguir en solitario o tirando en direcciones diferentes.

De hecho, los intereses de Gibraltar están más alineados con una Gran Bretaña global fuera de la UE de lo que lo estuvieron con el Reino Unido dentro de la UE.

Ahora, en un mundo quizá más duro y peligroso, nuestro papel como base militar británica, un activo a 1.500 millas al sur, es la encarnación moderna de la proyección del poder y la influencia británicos.

Y así, reflexionando sobre las relaciones que he tenido con sus predecesores durante mi mandato, queda claro que cuanto más estrecha sea la relación entre un Ministro Principal y un Gobernador, mayor éxito tendrá, en última instancia, la asociación entre Gran Bretaña y Gibraltar.

Nuestra estrecha conexión de trabajo es lo que mejor servirá al Pueblo de Gibraltar.
No debemos fallarles y, ahora que empiezo a conocerle, sé que no lo haremos.

Porque su trayectoria habla por sí sola y demuestra que es usted una persona no solo con gran integridad, sino también dado a una reflexión cuidadosa y una acción ponderada.
Nuestra nación llegó rápidamente a querer y apreciar al Vicealmirante Sir David Steel [el predecesor].

En efecto, aunque la mayoría de nuestros Gobernadores son respetados y admirados, no todos gozan del cariño de nuestro pueblo como Sir David lo ha hecho y lo hace.

No me cabe duda de que usted y Lady Bathurst sabrán ganarse también el corazón de los gibraltareños.

Somos una sociedad hospitalaria y acogedora.

Puntillosa en algunos temas —sobre todo en todo lo relacionado con nuestra soberanía—, pero amable y entrañable a partes iguales.



COMUNICADO

Tras haber tenido el privilegio de representarnos a todos durante los últimos 12 años y medio, puedo decirle que el pueblo de Gibraltar valora a quienes lo representan y usted no será menos valorados al embarcarse en este viaje con nosotros.

Sir Ben.

Bienvenido a Gibraltar.

Su nuevo hogar.

El hogar de los gibraltareños.

Sus 32.000 nuevos vecinos amistosos.

Un lugar que le encantará como ningún otro.

Y un Pueblo cuyo amor colonizará a partir de ahora sus corazones para siempre.

Bienvenido a Calpe.

Bienvenido a Jebel Tarik.

BIENVENIDO A NUESTRO PEÑÓN

Nota a redactores:

Esta es una traducción realizada por el Servicio de Información de Gibraltar. Algunas palabras no se encuentran en el documento original y se han añadido para mejorar el sentido de la traducción. El texto válido es el original en inglés.

Para cualquier ampliación de esta información, rogamos contacte con
Servicio de Información de Gibraltar

Miguel Vermehren, Madrid, miguel@infogibraltar.com, Tel 609 004 166

Sandra Balvín, Campo de Gibraltar, sandra@infogibraltar.com, Tel 637 617 757

Eva Reyes Borrego, Campo de Gibraltar, eva@infogibraltar.com, Tel 619 778 498

Web: www.infogibraltar.com, web en inglés: www.gibraltar.gov.gi/press

Twitter: [@InfoGibraltar](https://twitter.com/InfoGibraltar)

PRESS RELEASE

No: 405/2024

Date: 4th June 2024

Statement by the Chief Minister, the Hon Fabian Picardo KC MP, on the Arrival of His Excellency the Governor, Lieutenant General Sir Benjamin Bathurst, KCVO, CBE

With your leave, Madam Speaker,

Chief Justice,
Fellow Members of Parliament,

Your Excellency,

On behalf of the people of Gibraltar, on behalf of His Majesty's Government of Gibraltar and as Leader of this House, I have the privilege of being the first leader of the institutions of Government to formally welcome you to your new home in Gibraltar.

I am sorry that Lady Bathurst has been unable to travel and very much look forward to her arrival on the Rock.

It is, nonetheless, a great privilege to be entrusted to deliver the terms of your official welcome to the new position you now hold as the Constitutional representative of His Majesty the King.

I have now welcomed four new Governors to Gibraltar .

All things going according to plan, you will be the last I will have the privilege of welcoming on our collective behalf as a People.

And you are the first to arrive in this Parliament to represent a King.

Additionally, you are the first representative of a King welcomed to Gibraltar by a democratically elected Chief Minister of Gibraltar.

A first for both of us and for The Rock.

The fact is that the last King of the United Kingdom predated the birth of representative, parliamentary democracy in a Gibraltar with Ministers elected by direct universal suffrage.



So long and so great was the reign of Her Majesty, our late, much loved, Queen Elizabeth the Second, that all of our modern Constitutional development occurred during the course of her time on the Throne.

Under our current Constitutional settlement, Your Excellency enjoys a singular honour that is bestowed upon you to represent the monarch, our Sovereign.

I have no doubt that, in no time, you will settle into this new role.

The excellent staff of the Convent and Convent Place will help no end.

Not least because His Majesty, King Charles the Third, King of Gibraltar, enjoys the loyalty, of course, of all his British subjects in Gibraltar.

He also, in particular, enjoys the love, support and affection of us all as the embodiment of the British Sovereignty of our treasured and beloved land.

Of that, neither His Majesty, nor you as his representative in Gibraltar, will ever be in any doubt.

Indeed, it is demonstrable that the staunchest defenders of the exclusively British sovereignty of Gibraltar are the British Gibraltarians.

Much more so than any other class of British subject.

Perhaps understandably so, as this is our land.

But, Your Excellency, also because we understand more intimately than anyone the ‘realpolitik’ of what the alternative is.

And that means that you are genuinely welcomed here as the continuing representation of our enduring success in ensuring that Gibraltar has remained exclusively British.

That is not to say that the nature of the manner in which our umbilical link with Britain is exercised has not developed over the years and that the role you play has not gently matured over time.

Of course it has.

And it will continue to develop and mature.

Indeed, one of the things that unites parties in this House is the view that there is work to be done to continue the modernization of our Constitution.

And that should not be seen as a criticism of the current text or any of the actors created by it, but as a salutary reality check that our roles require us always to ensure that we keep our Magna Carta up to date.



In fact, the very references to EU matters in the 2006 Constitution under which you are today appointed, shows that there is a need to consider how we deal with matters now that we have left the EU.

And it is no secret, Your Excellency, that we have as yet not been able to bring back to our people and to this place for consideration a Treaty between the UK and the EU on our future relationship with Europe post-Brexit.

(In fact, it's one of the few aspects of this process that isn't confidential , I suppose!)

But we have been very clear in the process of seeking our re-election that we guaranteed that we would only bring back a Treaty if it was safe and secure.

Finally, having been accused of failure to timeously negotiate a Treaty, and, allegedly, achieving nothing in the years since the Referendum we have recently heard from the same critical quarters that 'it's important not to compromise safety for speed '.

We have been clear and consistent in taking that view since we started the negotiation, despite others urging us to hurry.

We have consistently said that we can agree in haste and repent at leisure.

For that reason we have preferred to take as long as is necessary to get the right deal, even if that means taking longer than anyone would like.

A deal that is safe on all fundamentals, not least sovereignty, jurisdiction and control and which delivers lasting social and economic benefits to our People and the people of the region around us.

Because a quick, unsafe or not beneficial deal would be in no-one's interests.

Neither would a deal that could not be implemented because it would not enjoy popular support.

The conundrum, however, is to find that deal that is safe and secure by our measure and by the measure of our negotiating partners also.

A deal that is beneficial for all relevant economic actors.

A deal that enjoys popular support here but is not so unpopular elsewhere as to be rendered stillborn for that reason.

That is the difficult, but I hope not impossible, balance we are trying to strike.

Election periods obviously breed a different atmospheric to negotiations.

And we are going through such a period now in the EU and the UK.



Ironically, we will not be able to vote in this EU election as we would have in the past.

But many of us are now able to vote in the UK election, for the first time, if we have previously resided in the UK.

In this dual election period, although technical talks continue in earnest, I do not believe an agreement is likely to be declared before the installation of a new Government in London.

Whichever political party may form Government, we are clear that under either a continuity Conservative administration or, an incoming Labour administration, the key fundamentals in this negotiation will not change.

Labour have made that clear now for some time to our relevant negotiating counterparts.

In fact, we may be on the eve of another historic first – socialist governments in London, Madrid and Gibraltar.

That must, of course, assist that we should reach a positive conclusion that puts people above medieval claims.

But whatever the result of the election in London, we have worked well in our APPG and across the benches of the Commons in ensuring that those across the table from us are aware that we are all singing from the same hymn sheet on what will and will not be acceptable.

And although I may have to strike a more diplomatic tone these days, I know that the substance of the views I am expressing during these negotiations does not differ from the views of the boy whose first political act was to demonstrate against the 1987 Airport Agreement.

Or those of the young man who was first elected to this place over twenty years ago under the leadership of Sir Joe Bossano – who, incidentally, is stricken with COVID and unable to attend today but remains, to the chagrin of many, the spriteliest 84 (almost 85) year old in politics in the world!

In fact, the things the Deputy Chief Minister and I represent in the current negotiations are entirely in keeping with the views of the vast majority of the People of Gibraltar and the Members of the Cabinet that I represent.

Of that, Your Excellency, there should be no doubt in anyone's mind.

In fact, what is more important than anything in this and in every negotiation, in politics and in life generally, is honesty and consistency.

And that is why we are negotiating, hand in glove with the United Kingdom Government, to achieve the Mandate agreed between us in 2021.

This is designed, in good faith, to enable us to give effect to the New Year's Eve Framework Agreement we agreed on the 31st December 2020.



And we have been consistent in the views we have presented in that respect, talking about the possibilities of concluding fluidity agreements with the EU in respect of the Schengen immigration zone and the Single Market in goods since.

Indeed, you will know that we were of that view and we started that consultation exactly ten years ago, in May of 2014, even before the Brexit Referendum was on the cards.

I announced that approach during the visit to Gibraltar of then Liberal UK Minister, Rt Hon Danny Alexander.

Never in that period have we thought it sensible, however, to suggest that the external relations of Gibraltar should be in the hands of the President of the European Commission, as others have done .

We are not uncomfortable with the Constitutional settlement in that respect which makes External Relations a responsibility of Your Excellency in Gibraltar, acting, as far as practicable in consultation with me as Chief Minister.

The clear reasons for that relate to the UK's responsibility in international law as the signatory of our international legal obligations.

And that is, of course, the very reason why the Treaty we are negotiating would be between the UK and the EU and cannot be between Gibraltar and the EU.

But the reality is that the Chief Minister of Gibraltar spends the lion's share of his time working exclusively on matters of external relations.

These days, that work is done very directly with London, and very closely with the eponymously named King Charles Street headquarters of the Foreign, Commonwealth & Development Office.

Our relationship could not be closer or more transparent with FCDO colleagues on 'Team Gibraltar'.

It was, therefore, a misstep without precedent in our history by others to foolishly suggest that we could ever entrust the President of an organization with Spain as a member to discharge responsibility for our external relations on our behalf.

As it would be entirely wrong for anyone, however many doctoral theses they may have devoted to Constitutional law, to believe that there is any stage between the conclusion of the legislative process in the House and the grant of Royal Assent to any Bill that has been through all its stages in our Parliament.

Even pretending to "share views" with a Governor before you grant or refuse Royal Assent to any Bill properly passed by this place would be to try to shoehorn into the legislative process a new



'appellant' stage which would, in effect, overturn the result of a General Election and in that way undo democracy as we know it.

There can be no more unacceptable an extra-Parliamentary device.

So be alive to the instances when these things have been attempted in the recent past, and by who, as you judge how you exercise the careful balance you must strike in the representation of our Monarch and the exercise of your defined responsibilities under the Constitution.

I know you will.

And bear in mind also that this British place is one that you will find is very different to other British places but no less British as a result.

As I said on the arrival of your predecessor, you will find that we are not English and this is not England.

We are not Scottish, nor Northern Irish, nor Welsh.

Because this is not Scotland, Northern Ireland nor Wales.

We are the Gibraltarians.

The people of the Rock.

And this is Gibraltar.

The home of our People.

And we are not better than any other British subject because we are Gibraltarian, but we are certainly also not worse or any less.

We are just different.

Just as British.

But just as different as each of the British people of the great British family of nations but no less British as a result.

We are bound by history, custom and Constitutional settlement into a British way of being.

But in our unique, Gibraltarian, British way.

Because we are British in our own way, in our own style, with our own British laws, and – indeed – our own British Government of which you come to form a part in proud representation of His Majesty.



And our key law, our Constitution, enshrines our commitment to the fundamental human rights contained in it and to the rule of law as a key part of how we see our Britishness.

This will have been clearest in the reality of the conduct of the Public Inquiry currently afoot, despite the many naysayers who – funded by the very taxpayers whose reputation they were trashing - initially suggested the opposite.

In fact, our touchstone is that key factor.

The rule of law.

For I will not tire of repeating that nations not committed, governed and bound by the rule of law provide none of the communal and personal legal certainty and security to their citizens that we, collectively, do in Gibraltar.

It is the “sine qua non” of our system.

And, indeed, the key basis for our political commitment to equality – not least the equality of all Gibraltarians and residents of Gibraltar.

Everyone different.

Everyone equal.

Would that this were something that was not an issue in this day and age and in this House.

But it still is, for some.

I am very proud that the progressive Government I lead has delivered laws on equality in the time we have been in office.

Laws on Civil Partnerships for all sexual orientations, even before the UK.

Laws on Equal marriage.

And laws on women’s reproductive rights and progressive policies on IVF.

And all of those, Your Excellency, in the teeth of opposition from our political opponents.

In fact, I am proudest that we have delivered these changes in the teeth of opposition and in doing so have shown our progressive mettle and the regressive thinking of others.

On those issues of equality, although we are united on this side of the House, this is a House divided down the middle of the mace.



We are united, however, on the key issue of the right to self-determination of our people and the need to pursue self-sufficiency as the guarantee of our political rights.

The Deputy Chief Minister, Hon Dr Garcia, will be in New York, at the United Nations, to pursue this agenda, which we will NEVER resile from, at the Special Committee on Decolonisation on Monday.

I expect to hold further meetings in this respect in coming weeks.

And as we start this journey together, Your Excellency, it is essential to keep in view that section 49 of our current Constitution stipulates that the Governor must keep the Chief Minister fully informed about the general conduct of those matters under his responsibility.

Furthermore, to ensure equality, section 52 mandates that the Governor and the Chief Minister – that's you and me, at least for now – 'shall confer regularly,' with the Chief Minister keeping the Governor updated on the Government's policies and Gibraltar's public affairs.

It is clear that Ben Bathurst and Fabian Picardo are about to become much better acquainted.

I, for one, eagerly anticipate the establishment of this new friendship and the collaborative work we will undertake in Gibraltar's public interest.

In the local, political, lexicon, I will be 'breaking in' my fourth Governor.

I promise to be gentle.

Not least, because in the next four years you will have the role of breaking in a new Chief Minister.

Please promise to be gentle then too, whoever they may be.

Having been taken under the wing of Sir Adrian and Susie Johns when the time came in 2011, I can tell you that assuming the reigns of this magnificent but demanding nation of ours is no easy task.

It will be made easier for my successor by your, by then, guiding hand and characteristically kind demeanour.

In every respect, you and me in coming months - and future Governors and Chief Ministers in the decades to come - will always achieve more for Gibraltar by working together than we ever could alone or pulling in different directions.

Indeed, the interests of Gibraltar are arguable even more aligned with a Global Britain outside the EU than they were with the UK in the EU.

Now, in a perhaps harsher and more dangerous world, our role as a British military base, an asset 1,500 miles south, is the modern embodiment of the projection of British power and influence.

And so, reflecting on the relationships I have had with your predecessors during my time in office, it is clear that the stronger the relationship between a Chief Minister and a Governor, the more successful, ultimately, the partnership between Great Britain and Gibraltar.



Our strong working connection is what will best serve the People of Gibraltar.

We must not fail them, and – having started to get to know you - I know we will not.

For your track record speaks for itself in demonstrating you are a person not just of deep integrity, but also of careful thought and considered action.

Our nation came quickly to love and cherish Vice Admiral Sir David Steel.

Indeed, although most of our Governors are respected and admired, not all enjoy the love of our people as Sir David has done and does.

I have no doubt that you and Lady Bathurst will be able to win the hearts of the Gibraltarians too.

You will find us a hospitable and welcoming bunch.

Prickly on some issues – notably anything related to our sovereignty - but friendly and endearing in equal measure.

Having had the privilege to represent us all for the past 12 and a half years, I can tell you that the People of Gibraltar value those who represent them and you will be no less valued as you embark on this journey with us.

Sir Ben.

Welcome to Gibraltar.

Your new home.

The home of the Gibraltarians.

Your 32,000 new friendly neighbours.

A place that will enchant you like no other.

And a People whose love will henceforth colonise your hearts forever.

Welcome to Calpe.

Welcome to Jebel Tarik.

WELCOME TO OUR ROCK.